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// WETENSCHAP EN PRAKTIJK

IK GA VOOR EEN THUISGEVOEL

specialisten die precies wisten hoe pensioen werkt. 
Ze vuurden de ene na de andere moeilijke vraag op 
me af. Mijn eerste vergadering als MT-voorzitter met 
de actuaris en de pensioenjurist herinner ik me ook 
levendig. Ze sloegen me om de oren met termen als 
‘backservice’ en ‘coming service’. Wist ík veel wat dat 
betekende…

Tot 1995 bleef ik hoofd van Detam Bedrijfstak-
pensioenfondsen. Toen brak een nieuwe tijd aan. 
Bedrijfsverenigingen werden geliquideerd en 
maakten plaats voor sectorraden en uitvoerings-
instellingen, ofwel UVI’s, de voorlopers van het 
huidige UWV. Detam ging samen met de Bedrijfs-
vereniging voor de Gezondheid, die zelf geen 
pensioenpoot had. Dat was PGGM. De economisch 
directeur en ik hebben toen de handen ineen-
geslagen en samen het Detam-pensioenbedrijf 
verzelfstandigd. De algemeen directeur van Detam 
moest daar niets van hebben. Hij was ad interim en 
wilde het pensioenbedrijf bij zich houden en laten 
samengaan met PGGM. Wij waren hem te snel af en 
stelden ons van meet af aan op het standpunt dat 
sociale partners over de pensioenen gingen en 
niemand anders. Met de kracht van argumenten 
maakten we duidelijk dat de pensioenfondsen beter 
af waren met een nieuw administratiekantoor. Dat 
werd Detam-Pensioenservices. 

Uiteindelijk ben ik bij Detam-Pensioenservices 
wegens een verschil van inzicht vertrokken. Een 
projectleider had een nieuwe wijze van facturering 
bedacht waar ik het niet mee eens was. Dit liep van 
geen kanten. Ik had de eer om het probleem te 
mogen uitleggen aan de woedende branche-
organisaties. Dat was niet leuk, maar het moest. 
Vervolgens stapte ik op. Toen het VB-bestuur korte 
tijd later een nieuwe werknemersvoorzitter kreeg, 
vroeg het of ik wilde helpen met een klus. Dat wilde 
ik wel, maar niet alleen. Samen met Wim van Zelst 
van PGGM heb ik vervolgens een jaar lang het bureau 

Door Lies van Rijssen

‘September 1986, een zondagavond. Mijn vader was 
eerder die dag overleden en ik zag als een berg op 
tegen de MT-vergadering die ik de volgende ochtend 
moest voorzitten. Maandagmorgen ging ik heel vroeg 
naar mijn werk om van alles te regelen, ik zou die 
week immers veel afwezig zijn. Maar ik werd direct bij 
de directie geroepen. Voordat ik iets over mijn vader 
had kunnen vertellen vroegen ze of ik hoofd van de 
afdeling Bedrijfstakpensioenfondsen wilde worden. 
Hoewel ik aanvankelijk gedacht heb dat ze me weg 
wilden promoveren, ben ik van mijn overstap naar  
de pensioensector alleen maar gelukkiger geworden. 
Als adjunct-hoofd Werkloosheidswet bij Detam was  
ik tot dat moment volledig georiënteerd geweest op 
sociale verzekeringen. Detam beheerde toen acht 
pensioenfondsen: de detailhandelfondsen, 
waaronder Detailhandel, Wonen, Melkdetailhandel 
en Levensmiddelen, en de ambachtelijke fondsen, 
zoals Schoonmaak en Tandtechniek. We beheerden 
daarnaast vijftien VUT-fondsen en negen sociale 
fondsen. Al snel kwam ik erachter dat ik in de 
pensioensector het hele proces meemaakte: van 
premie-inning, pensioenopbouw en vermogens-
beheer tot aanspraken en uitkeringen. Bij de sociale 
zekerheid had ik alleen de uitkeringenkant gezien. 
Dat ik ook direct secretaris werd van het Detam-
pensioenfonds vond ik trouwens minder. Vanaf dag 
één ging dat namelijk over inhoud. Dat bleek in de 
zogenaamde deelnemersvergadering. Ik moest 
vooraan een lange tafel naast de Detam-directeur en 
het pensioenfondsbestuur plaatsnemen en uitleggen 
hoe het fonds ervoor stond. Aan een zaal vol 

Mensen bij elkaar brengen is zijn ding. Zelf hoeft hij dan niet zo nodig in beeld. Maar 

achter de schermen is hij wel degelijk the leader of the band. Financial Investigator 

sprak met Erik Martens.

Mijn drijfveren?  
Dat zijn heel duidelijk  
de mensen om mij heen. 
Dat begint heel dichtbij, 
met mijn gezin.
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van VB getrokken, waar de directeur was uitgevallen. 
Vervolgens vroeg Guus Wouters, die inmiddels 
directeur was geworden van Detam-Pensioenservices, 
of ik terug wilde komen. Ik deed het, maar vertrok 
even later alsnog naar GUO-Fondsenbeheer. Door een 
fusie kwam ik kort daarop toch terug, maar dan bij 
Relan, ontstaan uit Detam-Pensioenservices en GUO. 
Eind 2001 vertrok ik opnieuw en werd ik directeur 
van bedrijfstakpensioenfonds AVH. Daarmee begon 
voor mij een nieuwe fase. 

Bij AGH waren de pensioenfondsen voor de Groothandel 
Kaas, Groothandel Eieren en Groothandel Aardappelen 
Groente en Fruit aangesloten. Later kwamen de 
pensioenfondsen Dranken, Deloitte en Caraïbisch 
Nederland – ‘het PFZW en ABP’ van Bonaire, Saba en 
St. Eustatius – er nog bij. Het huidige AGH is 
begonnen als Servicekantoor AGH, een samenwerkings-
verband van de genoemde pensioenfondsen. 
Geleidelijk aan zijn we uitgebreid en inmiddels zijn 
we een kleine uitvoeringsorganisatie geworden. De 
laatste twee fondsen die we erbij hebben gekregen, 
zijn het Slagerspensioenfonds en het Molenaars-
pensioenfonds. Onze kernactiviteiten zijn ‘bestuurs-
bureau’ en ‘uitvoering’. Denk bij bestuursbureau aan 
monitoring van vermogensbeheer, risicomanagement, 
actuariële advisering, beleidsvoorbereiding, 
bestuursondersteuning en communicatie. En bij 
uitvoering aan pensioenadministratie: een 
werkgeversadministratie met portalen waar 
werkgevers ons gegevens aanleveren, waarmee wij 
de facturering en inning voor ze doen, en een 
deelnemersadministratie met polis-beheer voor 
aanspraken en uitkeringenadministratie. Daaroverheen 
ligt de f inanciële administratie. Voor AGH en de 
afzonderlijke fondsen moeten we de geldstromen 
goed uit elkaar houden. Vanuit AGH leggen wij 
verantwoording af en tegelijk moeten wij onze 
klanten in staat stellen in hun jaarverslagen en 
verslagstaten verantwoording af te leggen aan hun 
stakeholders. AGH verzorgt voor zijn klanten de 
rapportages naar DNB, maandelijkse dekkings-
graadrapportages en kwartaalrapportages. De 
afgelopen jaren hebben we hard aan naamsbekendheid 
van onze uitvoeringsorganisatie gewerkt. AGH wil 
met nadruk staan voor een thuisgevoel. Iedereen 
– klanten, adviseurs en mijn collega’s – moet zich 
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CV vanaf 2000

2006 - nu  Directeur Administratie-Groep-Holland (AGH)
2002 - 2010  Directeur Bedrijfstakpensioenfonds Agrarische-  
  Voedselvoorzienings-Handel (AVH)
2000 - 2002  Hoofd Bestuursondersteuning & Relatiebeheer, 
  Relan-Pensioen (fusie GUO- Fondsenbeheer, 
  Detam-Pensioenservices, Van Spaendonck)

Nevenfuncties
2015 - nu  Voorzitter Raad van Toezicht Sociaal Fonds Detailhandel
2014 - nu  Lid Raad van Toezicht Pensioenfonds Wonen 
2013 - nu  Lid Raad van Advies Netherlands Investment Managers
  Forum (NIMF)
2012 - 2017  Lid College van Beroep Fair Produce
2009 - 2015  Lid Raad van Advies Pensioen Euroforum 
2002 - 2015  Lid Directeurenkring Willemse 
2011 - 2014  Lid Uitvoeringsraad Pensioenfederatie
2011 - 2014  Lid College van Advies Vereniging van Bedrijfstak-
  pensioenfondsen (VB)
2006 - 2013  Lid Deelnemersraad LevensloopPlus BV
2004 - 2011  Lid Directeurenraad VB
2006 - 2010  Bestuurder Stichting Performance
2005 - 2010  Lid Klantenraad KAS BANK

Missie, visie, strategie en 
doelstelling zijn momenteel 
focusdossiers van onze besturen.
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onszelf ook steeds de vraag hoe onze eigen toekomst 
eruitziet. Gaat een fonds fuseren en vertrekt het 
daardoor bij AGH? Of andersom: blijft het fusiefonds 
bij ons? Daar hopen wij natuurlijk op. 

Op de achtergrond van ons werk speelt natuurlijk de 
aankomende stelselwijziging mee. Hier wordt veel 
politiek omheen bedreven. Dat maakt het proces 
moeilijk te doorgronden. Ik ben hoe dan ook van 
mening dat ook in een toekomstig stelsel sociale 
partners hun rol moeten behouden. Zij mogen niet 
naar de zijlijn gedreven worden, maar moeten 
gewoon de inhoud van de pensioenregeling blijven 
bepalen. Voor mij is ook een nieuw pensioencontract 
trouwens collectief. Met wat individuele trekjes. Het 
heeft waarschijnlijk met mijn opvoeding te maken 
dat ik niet voor een volledig geïndividualiseerd 
stelsel ben. Wanneer mensen de leeftijd van pakweg 
vijftig gepasseerd zijn, zijn ze plotseling helemaal 
niet meer te porren voor veel individuele 
keuzevrijheid. Ik ben bang dat veel werknemers het 
in een geïndividualiseerd stelsel te laat zouden 
merken wanneer ze onvoldoende ingedekt zijn tegen 
pensioenrisico’s. 
 
Mijn drijfveren? Dat zijn heel duidelijk de mensen om 
mij heen. Dat begint heel dichtbij, met mijn gezin. 
Ook de mensen binnen mijn werk heb ik lief. Dat kan 
lastig zijn, want je moet soms radicale beslissingen 
nemen. Maar ook dat hoort bij liefde. Het verlies van 
mijn vriend John van Markwijk heeft heel veel impact 
op me gehad. We waren samen met muziek bezig en 
hebben het gehad over een evenement met 
pensioenen en muziek. Daarvan heeft het na Johns 
afscheid pas mogen komen, met als ‘winst’ onze 
band ‘De pensioengasten’. Ik vind het mooi om 
mensen bij elkaar te brengen. Ik hoef daarbij zelf 
niet per se op de voorgrond te treden, maar 
faciliteren doe ik graag. Ik doe het op zijn Eriks.’ «

veilig en plezierig voelen bij AGH. Als dat niet lukt, 
trek ik me dat persoonlijk aan. Het gaat ons echt niet 
alleen om het kunstje van premies binnenhalen en 
pensioenaanspraken boeken en uitkeren. Natuurlijk 
willen we die kerntaken zorgvuldig en veilig uitvoeren. 
Maar we willen onze klanten ook op een plezierige 
manier helpen om de actuele pensioenontwikkelingen 
te verkennen. Van tijd tot tijd, op onze jaarlijkse 
klantevenementen, verpakken we de pensioen-
realiteit daarom op een ludieke manier. Victor 
Lamme heeft onze klanten op zo’n dag vanuit zijn 
kennis van de werking van onze hersenen deelgenoot 
gemaakt van zijn ongewone maar tegelijk down-to-
earth kijk op pensioencommunicatie. Die staat 
trouwens haaks op wat we moeten van de wet. Bij 
een ander evenement bouwden we ons kantoor tot 
een heus Ron Blaauw-restaurant om. 

Het valt op dat onze klanten heel bewust bezig zijn 
met hun fonds sinds in 2014 de governance 
veranderde. Missie, visie, strategie en doelstelling 
zijn momenteel focusdossiers van onze besturen. We 
zien hun worsteling: aan de ene kant zijn ze met het 
going concern bezig, maar tegelijkertijd moeten ze 
zichzelf uiterst fundamentele vragen stellen: 
‘Waartoe is ons fonds op aarde?’, ‘Hoe zien wij de 
toekomst van ons fonds?’. Wij proberen deze 
bestuurlijke discussies zo objectief mogelijk te 
ondersteunen zodat klanten zich zelf kunnen gaan 
beraden op hun toekomst. Hier telt niet het belang 
van AGH, maar hun belang. Tegelijk speelt voor 

• In onze organisatie moet iedereen zich 

veilig voelen.

• Veel fondsen focussen momenteel op 

existentiële vragen.

• Alleen sociale partners gaan over de 

inhoud van pensioenregelingen.

• Stop niet te veel individuele keuze-

mogelijkheden in pensioen.

• Mijn drijfveren zijn overduidelijk de 

mensen om mij heen.

Afbeelding: Woordwolk.nl


